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Filozofická fakulta UK v Praze a budovy v Opletalově ulici
Vedení Filozofické fakulty UK považuje za potřebné vyjádřit se k článkům, které byly uveřejněny v Hospodářských
novinách a na serveru iHned dne 18. a 19. 6. 2012 a které se týkají objektů Opletalova 47 a 49. Tyto objekty získala do
svého majetku Univerzita Karlova v Praze a mají sloužit potřebám Filozofické fakulty UK.
Prostorová situace FF UK v Praze je dlouhodobě zcela nevyhovující, ostatně univerzitní studie prostorových potřeb
humanitních fakult tento stav zcela jasně prokázala. V tomto kontextu se vedení fakulty přinejmenším od roku 2006
snaží za velké podpory vedení UK v Praze o nalezení vhodného objektu či objektů. Jednou z variant bylo např. využití
pražské Invalidovny, dále probíhala jednání s vedením Národní knihovny o využití části prostor Klementina, apod. Snaha
najít prostorové řešení naprosto nevyhovující situace byla skutečně dlouhodobá a systematická.
Od chvíle, kdy vedení univerzity začalo uvažovat o nákupu objektů v Opletalově ulici, bylo v kontaktu s vedením
Filozofické fakulty, zejména pokud jde o otázku smysluplné využitelnosti objektů pro potřeby naší fakulty. Filozofická
fakulta převzala pak po uskutečnění nákupu ze strany univerzity do své správy objekty v Opletalově ulici na jaře
2011. Je třeba připomenout, že od samého počátku, tedy již od chvíle, kdy Univerzita Karlova začala o nabídce na
odkoupení objektů uvažovat, bylo zřejmé, že objekty nebudou moci být obratem využívány k výuce, ale že bude
nutné je před započetím užívání rekonstruovat. To je dáno jednak dlouhodobým předchozím nevyužíváním objektů
a jejich akutním stavem („vybydlenost“, sondy v podlahách a ve zdech, rozvody), jednak tím, že objekty jsou dosud
kolaudovány jako administrativní budovy a pro jejich využití jako školských objektů by bylo nutné je rekolaudovat. To by
však zároveň znamenalo investovat zdroje v řádu až desítek milionů korun (zde je míněna pouze rekolaudace bez účelné
rekonstrukce), které by se pak v případě rekonstrukce mohly stát tzv. zmařenou investicí. Podíl státu na rekonstrukci byl
zároveň od počátku pro vedení FF UK východiskem, neboť vlastní zdroje na rekonstrukci potřebného rozsahu fakulta
nemá.
Vhodnost objektů pro využití Filozofickou fakultou potvrdila studie, která doložila, že pro charakter výuky i pro
akademické prostředí fakulty humanitního typu jsou objekty odpovídající. V rámci zadání studie vedení fakulty přitom
rovněž vycházelo z logické struktury ústavů, které by objekty v Opletalově ulici měly pojmout. Zcela konkrétní představy
fakulty vycházejí z vytvoření jistých logických celků – v tomto případě soustředění pracovišť realizujících mimoevropská
studia (Ústav Dálného východu, Ústav Blízkého východu a Afriky, Ústav jižní a centrální Asie, Ústav srovnávací
jazykovědy) a dále pracovišť archeologických (Český egyptologický ústav, Ústav pro pravěk a ranou dobu dějinnou,
Ústav pro klasickou archeologii). Objekty v Opletalově ulici tak představují potenciál pro více než stovku pedagogů a
tisíc studentů prestižních oborů fakulty s mezinárodním přesahem.
Je skutečností, že v současné době fakulta využívá objekty pro depozit části sbírky odlitků antických plastik a dalších
předmětů kulturní hodnoty, které by po rekonstrukci stejně měly být v objektech alespoň částečně uloženy, dále jako
depozit aktuálně nepotřebného, ale v budoucnu využitelného vybavení a zároveň jako sklad pro knižní produkci. Pro
všechny tyto účely fakulta nemá jiné ekvivalentní prostory a byla by nucena vynakládat prostředky na jejich zajištění
formou pronájmů. Přitom současné využití představuje pro fakultu pouze minimální náklady.
Považujeme získání objektů Opletalova 47 a 49 za součást dlouhodobé strategie, která povede ke zlepšení dnes zcela
tristní prostorové situace fakulty. Zároveň platí, že aby využití těchto objektů bylo co nejefektivnější a nejúčelnější,
je nezbytné je rekonstruovat a částečně dostavět. Věříme, že se rekonstrukci podaří zahájit v dohledné době –
akce rekonstrukce je fixovaná v rámci dlouhodobého záměru fakulty a univerzity, je registrovaná v rámci aktuálního
programu rozvoje materiálně technické základny univerzity a v současné době je na MŠMT projednáván investiční záměr
rekonstrukce. Jsme přesvědčeni, že podklady, které byly v rámci přípravy investičního záměru zpracovány, odpovídají
jak věcně, tak finančně realitě a vyhovují potřebám fakulty. Zároveň platí, že tyto podklady byly zpracovány s cílem nikoli
budovat nějaké předražené reprezentační prostory, nýbrž se snahou prospět potřebám studentů a jejich učitelů, a tedy
v konečném důsledku vracet společnosti to, co do fakulty prostřednictvím státního rozpočtu vloží.
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